

أثر تطبيق أدوات الحاكمة المؤسسية في ممارسات تمهيد الدخل في الشركات الصناعية الاردنية

المدرجة في بورصة عمان

إعداد

إخلاق سامي أحمد العدوان

إشراف

الدكتور المنتصر عبدالله قدوره

الملخص

هدفت هذه الدراسة الى التعرف على أثر تطبيق أدوات الحاكمة المؤسسية في ممارسات الدخل في الشركات الصناعية الاردنية المدرجة في بورصة عمان، ولتحقيق أهداف الدراسة تم إتباع المنهج الوصفي التحليلي، حيث تم قياس أدوات الحاكمة من خلال أربعة أبعاد هي: إستقلالية مجلس الإدارة، إجتماعات مجلس الإدارة، حجم مجلس الإدارة، إزدواجية مهام الرئيس، أما ممارسات تمهيد الدخل فقد تم قياسها باستخدام نموذج (Miller,2007) ، ولجمع البيانات اللازمة للدراسة تم إستخدام التقارير المالية السنوية للشركات عينة الدراسة والبالغة (30) شركة صناعية مدرجة في بورصة عمان وقد بلغت المشاهدات (180) مشاهدة، حيث شملت الدراسة بيانات الفترة (2014-2019) .

بينت نتائج الدراسة عدم وجود أثر دال احصائيا لتطبيق أدوات الحاكمة المؤسسية بأبعادها (إستقلالية مجلس الإدارة، إجتماعات المجلس، حجم المجلس، إزدواجية مهام الرئيس) في ممارسات تمهيد الدخل في الشركات الصناعية المدرجة في بورصة عمان، كما بينت النتائج عدم وجود أثر لكل من إستقلالية المجلس، وإجتماعات المجلس وحجم المجلس في ممارسات تمهيد

الدخل، كما بينت النتائج عدم وجود أثر دال احصائياً لإزدواجية مهام الرئيس في ممارسات تمهيد الدخل .

بناء على نتائج الدراسة تمت التوصية بضرورة العمل على تعزيز إستقلالية أعضاء مجلس الإدارة في الشركات الصناعية الاردنية وتفعيل دور الأعضاء المستقلين في الحد من ممارسات تمهيد الدخل، بالإضافة الى تركيز الشركات الصناعية المدرجة في بورصة عمان على تقييم فاعلية القرارات المنبثقة عن إجتماعات مجلس الإدارة.

الكلمات المفتاحية: الحاكمية المؤسسية، ممارسات تمهيد الدخل، الشركات الصناعية الاردنية.

The Impact of Applying Corporate Governance Tools in Income Smoothing Practices in Jordanian Industrial Companies Listed On Amman Stock Exchange

Prepared by

Ekhlas Sami Ahmad Al-Adwan

Supervised by

Dr. Almontaser Abdallah Qadorah

Abstract

This study aimed to identify the impact of applying corporate governance tools in income smoothing practices in Jordanian industrial companies listed on the Amman Stock Exchange. The descriptive analytical approach was used to achieve the study's objectives, and the governance tools were measured through four dimensions: board independence, board meetings, board size, duality of president duties, and income smoothing practices were measured using the model (Miller, 2007). And, in order to collect the data for the study, the annual financial reports of the study sample companies were used, which amounted to (30) industrial companies listed on the Amman Stock Exchange observations amounted (180), the study included data for the period (2014-2019) .

The results of the study showed there is no a statistically significant impact of the applying of corporate governance tools with its dimensions (board independence, board meetings, board size, duality of president duties) in income smoothing practices in industrial companies listed on the Amman Stock Exchange, and the results also showed that there is no impact to each of the board's independence, board meetings and board size in income smoothing practices.as well as, the results showed no impact of the duality of manager's duties in income smoothing practices.

Based on the results of the study, it was recommended to work on enhancing the independence of the board members in Jordanian industrial companies and activating the role of independent members in reducing income smoothing practices, in addition to focusing industrial companies listed on the Amman Stock Exchange on evaluating the effectiveness of the decisions emanating from the meetings of the board of directors.

Keywords: Corporate Governance, Income Smoothing Practices, Jordanian Industrial Companies.